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|| روزنامه جوان |  شماره 4962  1438 صف��ر   21  |  1395 آذر  اول  دو ش��نبه  چرايي ركود ساختمان
آنچه اين روزها بيش از انتظار به دغدغه اصلي فعالان ساختماني از يك 
سو و مردم متقاضي مسكن از سوي ديگر تبديل شده اين سؤال است كه 
»وضعيت بازارمسكن چه خواهد شد؟« و به نوعي هردو گروه در انتظار 
كسب اطلاعات موثق در رابطه با آينده صنعت ساختمان و بازار مسكن 
هستند. فعالان ساختماني مي خواهند بدانند آيا در آينده نزديك كار و 
بار- آرميده در ركود- شان رونق خواهد گرفت يا نه؟ و مردم نيز به عنوان 
كساني كه دغدغه تأمين سرپناه براي خود دارند خواهان برطرف شدن 
دغدغه خانه دارشدنشان هستند اما پيش از پاسخ به اين سؤال و دغدغه 
هردو گروه كه در واقع سؤال جامعه است، ابتدا طرح سؤال ديگر و پاسخ 
به آن ضروري مي نمايد و آن سؤال اين است كه »اصلًا چرا مسكن در 
ركود است؟« به نظر مي رسد كساني كه به دنبال مطلع شدن از آينده 
بازار ساختمان و در كل آينده اقتصاد كشورهستند اگر ابتدا به چرايي 
و علل »در ركود بودن بازار مس��كن و س��اختمان« عميق تر و دقيق تر 
بينديشند و پاس��خ آن را از متوليان اين بازار و صنعت دريافت كنند، 
سريع تر به جواب سؤال »وضعيت بازارمسكن چه خواهد شد؟« دست 

خواهند يافت. 
از اين رو، براي داشتن نگاه دقيق تر و عميق تر به چرايي »در ركود بودن 
بازار مسكن و ساختمان« به نظر مي رس��د بايد بر دو مقوله »تعهد« و 
»نظارت« بيش از آنچه به ظاهر لقلقه زبان ها شده اند، متمركز شد و تأثير 
آنها را بر تمام شئون زندگي مورد كنكاش قرار داد اما در اين مختصربراي 
بررسي تأثير »تعهد« و »نظارت« بر ركود بازار ساختمان و مسكن لازم 

مي نمايد قدري بيشتر به چگونگي اثرگذاري اين دو بپردازيم. 
1ـ تعهد: فارغ از معاني لغوي آن در فرهنگ نامه ها، تعهد واژه اي است 
كه يك ش��خص در مقابل فرد يا افراد ديگر جامعه و در يك چارچوب 
خاص خود را متعهد مي داند. چارچوب درواقع همان قانوني است كه 
طرفين موظفند در قالب آن به عهدهاي خود نسبت به هم عمل كنند و 
اگر هركدام از عمل به عهد بر عهده گرفته خويش سرباز زند، طبق مفاد 
قانون و چارچوب مشخص شده  بايد تبعات و ضرر و زيان بدعهدي خود 
را بپذيرند، با اين تعريف، آيا آنهايي كه  بايد در حوزه ساختمان و مسكن 
به تعهد خود در چارچوب قوانين موضوعه عمل مي كردند، به آن پايبند 
بوده اند؟ آنچه بر سر صنعت ساختمان آمده و مردم و فعالان ساختماني 
را نگران كرده درواقع از بدعهدي هايي اس��ت كه متوليان هركدام به 
نوبه خود و در س��طوحي كه قرارگرفته اند نس��بت به تعهدات خويش 
داشته اند. به اذعان همه دست اندركاران هم ساختماني، هم مجريان 
و هم قانونگذاران اين بخش به حد وفور در اين حوزه قانون وضع شده 
كه هركدام بنا به نيازمندي هايي كه در دوره خود احساس مي شده و 
كماكان نيز اين نيازمندي ها وجود دارد، وضع ش��ده اند ولي متأسفانه 

آنچه مغفول مانده عدم عمل به قانون است. 
در حوزه صنعت ساختمان و مس��كن قوانين بي شماري چه در بخش 
فني و مهندس��ي و چه در بحث خريدوفروش تصوب شده است كه در 
صورت اجراي نه تمام حتي بخشي از آنها مطمئناً وضعيت اين صنعت، 
آن نخواهد بود كه در حال حاضر اس��ت! براي روش��ن شدن موضوع 
مي توان به چند مورد از قوانين وضع ش��ده اي كه اجرا نمي شود از آن 
جمله عدم اجراي شناسنامه فني ساختمان، عدم اجراي بيمه كيفيت 
ساختمان، عدم اجراي كامل ماده 33 قانون نظام مهندسي- كه به اذعان 
هيئت مديره اين سازمان مردم نهاد حتي با نگاه خوش بينانه 50 درصد 
اين قانون اجرا نمي شود- اشاره كرد. در بحث مسكن نيز قوانين متعدد 
اعم از دريافت مالي��ات از خانه هاي خالي، وضع مالي��ات بر متراژهاي 
بالاي 150 متر، نحوه پيش فروش ساختمان و ارائه انواع تسهيلات به 
ساختمان هاي نوساز تا 20 ساله و... وضع  شده  است كه در صورت تعهد 
داشتن متوليان و اجراي هركدام از آنها يقيناً وضعيت بازار مسكن نه تنها 
چنين در ركود نخواهد بود بلكه رونق هم خواهد گرفت اما متأسفانه »باز 

متعهد نبودن متولي به انجام وظايف« مشكل اساسي است. 
2ـ نظارت: جايي كه پاي تعهد بلنگد و به عبارت روشن تر فرد از انجام 
وظيفه محوله بنا به عللي س��رباز زند، پاي نظارت به ميان مي آيد. قدر 
مسلم آن اس��ت كه نمي توان بر اكثريت جامعه نظارت كرد و در وضع 
قوانين هم فرض بر اجراي آنها از سوي اكثريت متعهدان و مشمولان 
قانون اس��ت. بر اين اساس بحث »نظارت« مش��مول كساني مي شود 
كه نه عمداً بلكه س��هواً و از روي بي اطلاعي و ناآگاهي در انجام وظيفه 
خويش كوتاهي مي كنند و »ناظر« در اين گونه مواقع با نظارت بر وي، 
راهنمايي و هشدار دادن به فرد قاصر او را به مسير صحيح انجام وظايف 
خويش رهنمون مي شود كه با بازگشت عده معدود كوتاهي كنندگان 
در انجام وظيفه، همه مشمولان اجراي قانون در چارچوب قانون به ايجاد 
جامعه ايمن كمك مي كنند. در اين صورت است كه هم مجريان قانون و 

هم قوانين موضوعه در خدمت جامعه قرار خواهند گرفت. 
در صنعت س��اختمان و مس��كن نيز در جاهاي مختلف��ي نظارت بر 
امور ساختماني در نظر گرفته شده اس��ت. در بخش فني و مهندسي 
ساخت وس��از به عنوان مثال مهندس��ان ناظ��ر بر اج��راي صحيح و 
كيفي سازي نظارت مي كنند و كيفيت و دوام اين گونه ساختمان ها را 
بيمه ها نيز تضمين كنند. در بخش معاملات مسكن و در مراحل ارائه 
تس��هيلات نيز قوانين متعددي وجود دارد كه باز در صورت رعايت و 
نظارت بر عده كمي كه به علت ناآگاهي منجر به ايجاد اختلال در روند 
معاملات و ارائه تسهيلات مي شوند، موجبات انجام صحيح آنها را فراهم 
خواهند آورد اما باز متأس��فانه در اين بخش نيز نظارت نتوانسته است 

جاي خالي عدم تعهد را پر كند و جلوي لغزش را بگيرد. 
به نظر مي رسد هم در بخش صنعت ساختمان و مسكن و هم ساير سطوح 
اقتصادي كشور چه مسئولان و متوليان و چه ساير اقشار جامعه اگر به دنبال 
مطلع ش��دن از چگونگي وضعيت آن در آينده هستند تا برنامه ريزي هاي 
اقتصادي از نوع س��رمايه گذاري يا تأمين مايحتاج خود را براساس آن بنا 
كنند،  ابتدا بايد ب��ه چرايي ايجاد ركود كه ذكر ش��د علتش »عدم تعهد« 
و »عدم نظارت« اس��ت، دس��ت يابند و به چگونگي درمان اين درد مزمن 
بينديشند كه قطعاً و تنها در صورت علاج اين درد مزمن ديگر شاهد ركود 
چه در صنعت ساختمان و چه در كل اقتصاد نخواهيم بود. اميد مي رود با 
جلاي دوباره به حناي رنگ باخته »نظارت و تعهد« و با بهره گيري از امكانات 
و مقدورات قانوني به رونق بخشي اقتصاد كلان كشور كمك شود تا با رونق 
واقعي اين بخش، پاسخ واقعي  هم به شائبه هاي انتخاباتي بودن اختصاص 

وام هاي كالايي و خودرويي براي رونق  موقت اقتصاد داده شود.

بوئينگ: هرچه ترامپ بخواهد

ايرباس: تكليفمان مشخص نيست، اگر ايران پول نقد بدهد شايد يك هواپيما تا پايان سال بدهيم

گلابيهاي»هوايي«نميرسند!

پشت پرده بسته ماندن 7 نماد بانكي در بورسهمت  نصيري
 مقابله بانك مركزي با سود موهوم 

و عدم كفايت ذخاير بانك ها 
گويا بسـته بودن هفت نمـاد معاملاتي بانكـي در بازار سـرمايه 
داراي حواشـي زيادي اسـت و بي تعـارف بايد عنوان داشـت كه 
در پشـت پـرده، اختـلاف هايـي بيـن وزارت اقتصاد، سـازمان 
بـورس اوراق بهـادار، بانـك مركـزي، سـازمان حسابرسـي و 
بانك هاي مذكور شـكل گرفته اسـت كه مشـخص نيسـت دود 
اين اختلاف در آخر به چشـم سـپرده گذار مي رود يا سـهامدار. 
به گزارش »جوان«، در بهمن ماه سال 94 بانك مركزي دستورالعملي 
را به بانك ه��ا ابلاغ و بانك ه��ا را موظف به تهي��ه صورت هاي مالي 
براساس استاندارد بين المللي گزارشگري مالي)IFRS( كرد. بانك 
مركزي در آن تاريخ تأكيد داشت كه با توجه به لغو تحريم ها و حضور 
گسترده تر بانك ها در مجامع بين المللي، تطبيق صورت هاي مالي 
در شبكه بانكي با استاندارد هاي بين المللي جزو الزامات اوليه بانك ها 
به شمار رفته و براي شفاف س��ازي صورت هاي مالي آنها همچنين 
تسهيل امور براي برقراري ارتباط با بانك هاي خارجي و ايجاد روابط 

كارگزاري گسترده ضروري است. 
علاوه بر دستورالعمل ش��ركت جديد صورت هاي مالي، بانك مركزي 
دستورالعمل هايي را به مجمع بانك ها ارسال كرد كه عملًا مجمع برخي 
از بانك هاي بورسي را به تنفس برد، در اين بين پشت پرده هرچه هست 
اما سهامداران بانك هاي بورسي كه نمادشان متوقف است اين روزها 
به شدت خشمگين هستند زيرا پول آنها با اين اوضاع عملًا بلوكه شده 
است. نماد معاملاتي هفت نماد بانكي بيش از سه ماه است كه در بازار 
سرمايه متوقف شده و با توجه به درگيري هاي پشت پرده گويا اميدي 
به بازگشايي زود هنگام اين نماد ها نيس��ت و شايد همين بسته بودن 
اين نمادهاي بانكي و همچنين حواشي پشت پرده اين نمادها و از همه 
مهم تر حواشي صورت هاي مالي اين بانك ها موجب جابه جايي در هيئت 

مديره چندين بانك نيز شود. 
رئيس كل بان��ك مركزي اخيراً درباره بس��ته ب��ودن نمادهاي بانكي 
در بورس با اش��اره ب��ه عملكرد برخ��ي بانك ها اظهار كرد: سياس��ت 
بانك مركزي مقابله با نش��ان دادن س��ود موهوم و عدم كفايت ذخاير 
بانك هاست. بانك مركزي به اين مسائل حساس است و نمي گذارد كه 
بانك ها هر اقدامي كه خود صلاح بدانند را انجام دهند، لذا بانك مركزي 
به دنبال شفافيت بيشتر، دستورالعملي را صادر كرد و انتظار دارد كه 

فضاي بهتري براي اطلاع رساني پيش بيايد. 
ولي الله س��يف درخصوص چگونگي كنترل بر بانك ه��ا گفت: همواره 
دغدغه اصل��ي بانك مركزي دقت در تقس��يم س��ود مش��اع در بين 
سپرده گذاران و سهامداران بوده و اين  بار نيز همان رويه قديم را ادامه 

داده است. 
رئيس كل بانك مركزي در پاس��خ به پرسش��ي درخصوص بازگشايي 
نماده��اي بانكي در بازار س��رمايه گف��ت: بانك مرك��زي درخصوص 
بازگشايي نماد بانك ها در بورس هيچ مشكلي نداشته و اين پرسش را 

بايد سازمان بورس پاسخگو باشد. 
از سخنان سيف مشخص است كه گويا بانك مركزي به اتفاقات موجود 
در برخي بانك ها حساس ش��ده و بايد ديد چرا تاكنون حساس نبوده 
است و دليل اين حساسيت مهره چيني در بانك هاست يا اينكه واقعاً 
قصد واقعي سازي مطالبات سوخت ش��ده بانك ها را دارد و مي خواهد 

شفافيت را در اين بانك ها مستقر كند. 
    دردسرهاي استانداردسازي صورت هاي مالي

اين سخنان رئيس بانك مركزي درحالي مطرح مي شود كه دادوستد 
هفت نماد بانكي بيش از 3ماه است كه در بازار سرمايه متوقف شده و 
در حال حاضر در كوتاه مدت اميدي به بازگش��ايي اين نمادها در بازار 
سرمايه وجود ندارد. براساس اين گزارش، نماد بانك ملت از تاريخ 27تير 
ماه، بانك سينا از 28تير ماه، بانك صادرات، بانك دي و بانك تجارت از 
29تير ماه، بانك گردشگري از 24مرداد ماه و پست بانك از دوم شهريور 

سال جاري متوقف شده و تاكنون بسته اند. 
اگرچه در مرداد ماه س��ال جاري جلس��ه  اي ميان نماين��دگان وزارت 
اقتصاد، س��ازمان حسابرس��ي، بانك مركزي و س��ازمان بورس براي 
بازگشايي نمادهاي متوقف شده بانكي برگزار و در آن تاريخ اعلام شد 
كه مجوز برگزاري مجامع آنها صادر شده اما با وجود بيش از سه ماه از 

آن تاريخ هنوز اتفاق خاصي رخ نداده است. 
   واكنش هاي سازمان بورس 

در همين رابطه چندي  پيش رئيس اداره نظارت بر ناشران بورسي گفته 
بود كه س��ازمان بورس به طور جدي پيگير بازگشايي نمادهاي بانكي 
است تا سرمايه هاي مردم در اين نمادها حبس نشود اما در هر صورت 

برخي مشكلات در اين نمادها فراتر از سازمان بورس است. 

برق خانگي دوباره گران شد 
با وجود اينكه هيچ اطلاع رسـاني در خصوص افزايش تعرفه هاي 
بـرق در سـال جـاري از سـوي مسـئولان وزارت نيـرو صورت 
نگرفته اسـت، تعرفه بـرق براي سـومين بار در دولـت يازدهم و 
در سـال ۹۵ با افزايش 1۰ درصدي نسبت به سـال ۹4 اعمال شد. 
به گزارش تسنيم، در طول فعاليت دولت يازدهم تا نيمه سال جاري، 
دوبار تعرفه مصرف برق افزايش يافته است. يك بار در اسفند سال 92 
افزايش 24 درصدي تعرفه مصرفي برق خانگي تصويب و از ابتداي سال 
93 اجرايي شد و يكبار در اسفند سال 93 افزايش 10 درصدي تعرفه 
برق خانگي از ابتداي اسفند 93 اجرا و در قبوض منتشر شده در سال 
94 اعمال شد. اكنون س��ومين مرحله افزايش تعرفه هاي برق خانگي 
اجرايي شده و تمامي پله هاي مصرف برق در قبوض، به ميزان 10 درصد 

افزايش يافته است.  
--------------------------------------------------- 

 ادغام مخابرات با همراه اول 
مجوز سازمان خصوصي سازي را مي خواهد 
مشـاور سـازمان خصوصي سـازي گفـت: تجربـه ادغـام دو 
شـركت بورسـي ماننـد مخابـرات و همـراه اول را تاكنـون 
نداشـته ايم و اگـر مخابـرات قصـد ادغـام دارد بايـد پيـش از 
هـركاري سـازمان خصوصي سـازي را در جريـان بگـذارد. 
جعفر سبحاني گفت: پيش از هر اقدامي با توجه به اينكه هر دو شركت 
به صورت مستقل در بورس عرضه شده اند بايد بورس را نسبت به اين 

تصميم مجاب كنند. 
وي افزود: قطعاً در اين مسير سازمان بورس به مخابرات مي گويد تا از 
سازمان خصوصي س��ازي مجوزهاي لازم را دريافت كند چراكه بدون 

مجوز از ما نمي توانند ادغام را انجام دهند. 
او خاطر نشان كرد: زماني كه مخابرات به بخش خصوصي واگذار شد به 
همراه شركت ارتباطات سيار و 30 مخابرات استاني بود و حالا هم اگر 
اين هلدينگ در نظر داشته باشد تا همراه اول را به صورت يكپارچه با 

خود وارد بورس كند بايد مجوزهاي لازم را دريافت كند. 
مشاور سازمان خصوصي سازي بار ديگر تصريح كرد: تاكنون تجربه اي 
اينچنيني در ادغام نداش��ته  ايم اما چون مخابرات در قالب هلدينگ 
اس��تاني ها و همراه اول اس��ت و س��هام آن در قالب بلوك، مش��تري 
حقيقي و حقوقي فروخته شده است، لذا اگر بخواهد هرگونه تغييري 
در مالكيت و اساسنامه ش��ركت هايش بدهد بايد حتماً مجوز سازمان 

خصوصي سازي را داشته باشد.

حالا همه چيز در كمـا فرو رفته اسـت؛ پرواز 
پرنده هـاي امريكايـي در آسـمان ايـران كه 
منتفي شـد و اتوبوس هاي هوايي فرانسـوي 
هم يـك گام به عقـب نشسـته اند. »گلابي« 
برجام نرسـيد و همه چيز مبهم مانده اسـت 
تا شايد دوباره فروشـي برجام سود بيشتري 
بـراي شـركت هاي غربـي فراهـم كنـد!

 ترامپ به رياس��ت جمهوري امريكا رسيده است 
و مشاوران و حلقه نخست اطراف وي با حملات 
مكرر به اي��ران  از تنگ تر ش��دن دايره تحريم ها 
چه با برجام و چ��ه بي برج��ام مي گويند. زماني 
كه رئيس جمهور تع��دادي از وزراي خ��ود را به 
پاريس برد  وزير راه و شهرس��ازي را س��ر ميزي 
نش��اند كه قرار بود نتيجه امضاها ب��ه ورود 118 
ايرباس بينجامد. پس از اين قرارداد كه از اساس 
اولويت دار بودنش در اقتصاد محل بحث شد و اما 
و اگرهايي كه عاقبت كار را در هاله اي از ابهام قرار 
داد، بوئينگي ه��ا نيز وارد گود ش��دند و حاضري 
زدند. بوئينگ امريكا با مقامات و سناتورهاي اين 
كشور نشس��ت و برخاس��ت كرد تا مجوز فروش 

هواپيماهاي خود را به ايران دريافت كند. 
رقابت ايرب��اس و بوئينگ براي حض��ور در ايران 
موجب بي محلي دولت به ساير شركت هاي سازنده 
هواپيماها شد و از قضا  اراده بوئينگ براي حضور در 
كشور را خروجي ديپلماسي هوايي خود دانستند. 
تعدادي از دولتمردان گفتند كه با باز ش��دن بند 

تحريم ها  هواپيماسازها براي حضور در ايران با هم 
رقابت مي كنند و ما خوشبخت اين رقابت هستيم. 
ام��ا ترامپ كه آم��د وضعيت به ه��م ريخت و در 
نخستين اقدام پس از مشخص شدن رئيس جمهور 
آينده امريكا  كنگره اين كشور ممنوعيت فروش 

هواپيما به ايران را تصويب كرد. 
بوئينگي ها ك��ه در چند ماه اخير نس��بت به اين 
موضوع اعتراض مي كردن��د امروز تغيير موضعي 
اساسي داده اند: »هر چه ترامپ بخواهد«. مقامات 
شركت بوئينگ گفتند، اگر دولت ترامپ فروش 
هواپيما به ايران را ممنوع سازد، اين شركت به اين 
تصميم احترام خواهد گذاشت. تيم نيل، سخنگوي 
سياستگذاري عمومي هواپيماهاي تجاري بوئينگ 
در اين باره گف��ت: »)اين ق��رارداد( وقتي اتفاق 
بيفتد، اتفاق خواهد افتاد.« اما در فرانسه شركت 
هواپيماس��ازي ايرباس با اش��اره به رأي مجلس 
نمايندگان امريكا در خصوص توقف فروش هواپيما 
به ايران و پيروزي ترامپ اعلام كرد اين شرايط يك 
»وضعيت بلاتكليفي« را ب��راي ايرباس در زمينه 

فروش هواپيما به ايران پديد آورده است. 
بلومبرگ در اين باره گزارش داده اس��ت: شركت 
هواپيماسازي ايرباس اعلام كرد در حال ارزيابي 
تبع��ات رأي كنگره امريكا ب��ه ممنوعيت فروش 
هواپيماهاي ايرباس و بوئينگ به ايران است، اما 
فرآيند تكميل قرارداد 27 ميليارد دلاري فروش 

هواپيما به تهران را نيز متوقف نكرده است. 

كلاود براندس، معاون رئيس ش��ركت ايرباس 
در امور تأمين مال��ي مش��تريان در خاورميانه 
گفت: ايرباس منتظر خواهد ماند تا ببيند س��نا 
و رئيس جمهور ب��اراك اوباما چه واكنش��ي به 
تصميم اخير مجلس نمايندگان نشان مي دهند. 
وي افزود: حت��ي اگر توقف ف��روش هواپيما به 
ايران رأي نياورد، رأي اوليه مجلس نمايندگان 
در شرايطي كه ايرباس در حال مذاكره در مورد 
ش��رايط نهايي قرارداد اس��ت، ي��ك »وضعيت 

بلاتكليفي« به وجود آورده است. 
براندس افزود: »تصميم نهايي هر چه كه باشد، از 
نظر زماني براي اين قرارداد خوب نيست. ما بايد 
واكنش ايران را ببينيم.« چه اوباما مصوبه مجلس 
نمايندگان را وتو كند و چه نكند، روي كار آمدن 

دونالد ترامپ »حكايت از وضعيت خوبي ندارد.«
براندس گفت: اگر اي��ران پول را نق��داً پرداخت 
كند، ايرباس ممكن اس��ت بتواند تا قبل از پايان 
 س��ال كار تحويل ي��ك هواپيم��اي باريك پيكر
 اي 321 به ايران را پي��ش ببرد، هرچند اين يك 
فروند »به عنوان بخشي از يك بسته مورد مذاكره 
قرار گرفته« و هنوز بايد قرارداد نهايي امضا شود. 
وي گفت: شركت ايرباس همچنين در خصوص 
فروش چهار فروند هواپيماي پهن پيكر  اي 330 با 

ايران رايزني كرده است. 
اين مدير شركت ايرباس گفت: حتي اگر قرارداد 
ايرباس از مخالفت جمهوريخواهان جان سالم به در 

ببرد، بعيد است به يك قرارداد قطعي براي فروش 
همه 118 فروند هواپيماي اعلام شده تبديل شود، 
زيرا ايران پنج م��اه بعد از توافق ب��ا ايرباس، براي 
خريد 109 فروند هواپيما از بوئينگ توافق كرده 
اس��ت. تعداد نهايي فروش هواپيما توسط اين دو 

شركت به ايران هنوز مشخص نيست. 
براندس در ادامه گفت: تع��داد نهايي هواپيماها 
احتمالاً پ��س از موفقيت اي��ران در تأمين مالي 
قراردادها مش��خص خواهد ش��د كه با توجه به 
حساسيت هاي سياسي نسبت به قرارداد به امري 
پيچيده تبديل شده اس��ت. هرچند خزانه داري 
امريكا در ماه سپتامبر مجوزي را براي فروش 17 
فروند هواپيماي ايرباس به اي��ران صادر كرد، اما 
ايران به دنبال تأمين مالي اين قرارداد از شركت 
دوبي ايروسپيس انترپرايز است كه مستلزم صدور 

مجوز ديگری است. 
ايران قصد دارد هواپيماهايي از جمله مدرن ترين 
محصول ش��ركت ايرباس يعني اي 350 و سوپر 
جامب��وي  اي 380 را خري��داري كن��د و خريد 
هواپيماهاي 747 جامب��و، 777 و 777 ايكس از 
بوئينگ را نيز در برنامه دارد. ش��ركت امريكايي 
بوئينگ به دنبال فروش 80 فرود هواپيما به ارزش 
17/6 ميليارد دلار به ايران به صورت مس��تقيم و 
29 جت مسافربري از طريق شركت هاي ليزينگ 

به ايران است كه آن هم به محاق رفته است. 
   سفر به چين

همزمان ب��ا اي��ن اتفاقات عب��اس آخون��دي از 
خري��د هواپيماهاي چيني گفته اس��ت؛ وزير راه 
و شهرس��ازي كه در حال ت��دارك معرفي خود 
به عنوان ي��ك قهرمان »هوايي« ب��ود خود را در 
موقعيت شكست خورده مي بيند. او به شانگهاي 
س��فر كرده اس��ت و در يك��ي از برنامه هاي خود 
ازشركت هواپيماسازي كومك )Comac( چين 
بازديد و با مديران ارشد اين شركت هواپيماسازي 

گفت وگو كرد. 
در اين ديدار مديرعام��ل كارخانه كومك تمايل 
خود را نس��بت به ورود به بازار ايران اعلام كرد و 
وزير راه و شهرسازي كش��ورمان نيز عنوان كرد: 
بازار هواپيماهاي مسافربري بازاري رقابتي است 
و ورود شركت چيني به بازار و صنعت هوانوردي 
ايران مستلزم ارائه الزامات و استانداردهاي ايمني، 
فني و كيف��ي به مراجع، س��ازمان و ايرلاين هاي 
ايراني و ارائه خدمات پش��تيباني فن��ي- مالي از 
توليدات آن شركت است. هرچند آخوندي براي 
چيني ها شرط گذاشته است اما مشخص نيست با 
توجه به وضعيت ايرباس و بوئينگ اين شرط ها به 
كجا خواهد رس��يد. دولت به هواپيماهاي روسي 
هم »نه« گفته است و در چنين وضعيتي دولت در 
بن بست بزرگي قرار گرفته تا »گلابي هاي هوايي« 
كه يكسالي است همه در انتظار چيدن آن هستند 

باز هم از دسترس خارج شود.

وحيد حاجی پور
  گزارش  یک

خصوصي سـازي نه تنهـا سـودي بـراي 
كارگران، نداشـته اسـت بلكه دود آن نيز به 
چشـم خيلي از كارگران رفته اسـت. در اين 
بين با گذشـت دهه ها از واگذاري شركت ها، 
بخش خصوصي قوي در كشور شكل نگرفته 
اسـت كه اين امر نشـان مي دهد شركت هاي 
دولتـي بـه شـركت هاي اقمـاري دولتـي يا 
بخش هـاي عمومـي واگـذار شـده اسـت. 
طراح��ان سياس��ت هاي تعدي��ل اقتص��ادي و 
خصوصي در دنيا براي��ن باوربودند كه واگذاري 
ش��ركت هاي دولتي به س��اير بخش ها و تغيير 
مالكيت از دولتي به خصوصي موجب رشد كارايي 
و رقابت مي شود اما امروزه ثابت شده است كارايي 
اصلًا به مالكيت ارتباط چنداني ندارد و اگر در هر 
بخشي چه دولت يا خصوصي انگيزه و همچنين 
مديريت، نظارت و پاسخگويي وجود داشته باشد 

كارايي هم وجود خواهد داشت. 
حال ب��ا گذش��ت دهه ه��ا از خصوصي س��ازي 
ش��ركت هاي دولتي در اي��ران و واگذاري صدها 
شركت كه در اصل نتيجه انباشت دهها سال ثروت 
مردم ايران بوده است، گزارش هاي رسمي نشان 
مي دهد خصوصي سازي نتايج ادعا شده در قانون 

را به همراه نداشته است. 
در صورت اجراي صحيح سياست هاي كلي اصل 44 
پيش بيني مي شد برخي مشكلات در اقتصاد حل 
و فصل شود و با از بين رفتن انحصارها و جايگزيني 
رقابت ش��اهد كاهش نرخ خدمات و كالا در كشور 
باشيم، اما شواهد نش��ان مي دهد دارايي هاي ملي 
اي��ران در رهگ��ذر واگذاري ها هم ب��ه ثمن بخس 
فروخته شده و هم اينكه كارگران شركت هاي واگذار 
شده حقوقشان پايمال شده و هم اينكه شركت ها به 
بخش هاي دولتي يا عمومي واگذار ش��ده است كه 

هدف از واگذاري چنين نتايجي نبود. 
   موسوي لارگاني: شركت هاي اقماري 

مانع انجام خصوصي سازي واقعي مي شوند
سيدناصرموسوي لارگاني درگفت وگو با خبرنگار 
خبرگزاري خانه ملت در خصوص ش��ركت هاي 
اقماري گفت:فعاليت هاي اقتصادي كش��ور بايد 
به نحوي باش��د كه زمينه رونق توليد و اشتغال 

در كشور فراهم شودو اگر ش��ركت هاي اقماري 
بخش هاي دولتي برنده خصوصي سازي ها بوده اند 

كه بايد در خصوصي سازي تجديد نظر كرد. 
موس��وي لارگاني ادامه داد:بعضاً ش��ركت هاي 
اقماري توسط برخي نورچشمي ها يا شركت هايي 
با حضور بازنشستگان يك دستگاه دولتي تأسيس 
مي شوند كه بايد به اين موضوعات رسيدگي شود. 
برخي ش��ركت هاي اقماري در اسراف و به نوعي 
مي توان عنوان كرد در اختلاس نقش داشته اند و 
شرايطي را فراهم كرده اند كه به جاي صرفه جويي، 

منابع بيشتري هزينه شود. 
نايب رئي��س اول كميس��يون اقتصادي مجلس 
ش��وراي اس��لامي بابيان اينكه باي��د از ظرفيت 
بازنشس��تگان در بخش هاي مشاوره اي استفاده 
ش��ود، يادآور ش��د: انحصارگري برخي مديران 
بازنشس��تگان ام��كان تربيت مدي��ران جوان و 

ميانسال را از كشور سلب كردند. 
   جعفرزاده ايمن آبـادي: حقـوق كارگـر 

پايمال شد
از سوي ديگر عضوكميس��يون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شوراي اس��لامي گفت: بايد 
خصوصي سازي و اجراي اصل 44 قانون اساسي 

به صورت واقعي انجام شود.
غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي ب��ا تأكيد برلزوم 
حفظ منافع كارگران در شركت هاي واگذار شده، 
گفت:در شركت هاي اقماري بزرگ ترين تخلفات 
در زمينه عدم رعايت حقوق كارگري در مقايسه با 

شركت هاي خصوصي انجام مي شود. 
   فساد در خصوصي سازي پتروشيمي

رحيم زارع با اش��اره ب��ه اينكه در نح��وه اجراي 
خصوصي سازي بخش هاي مختلف فساد وجود 
دارد، گف��ت: در ح��وزه بازرگان��ي پتروش��يمي 
واگذاري با قيمت 120 ميليارد تومان انجام شده 
كه مبلغ 80 درصد آن به صورت اقساطي پرداخت 
شده است و سود سالانه اين شركت ها در شرايطي 
كه هنوز پول 80 درصد شركت پرداخت نشده به 

جيب خريدار مي رود. 
وي تصريح كرد: شركت بازرگاني پتروشيمي در 
زماني واگذار شده كه نرخ ارز تقريباً هزار و 300 
تومان بوده است و فقط داراي زميني در شهرري 
بوده كه بيش از 100 ميليارد تومان قيمت گذاري 
شده كه با توجه به شرايط فعلي بايد بيش از اين 
رقم باشد. علاوه براين، اين شركت 15 شعبه در 
خارج از كشور دارد و قيمت برند آن بيش از قيمت 

واگذاري است، همچنين قيمت دفتر مركزي در 
تهران بيش از قيمت واگذاري است، شركت حمل 
و نقل بازرگاني پتروشيمي نيز بيش از 80 تانكر 
حمل بار دارد و خودش يك برند است و انتخاب 
مدير آن هم قابل بحث و رسيدگي است. زارع با 
بيان اينكه نحوه پرداخت از سود خود شركت نيز 
قابل تأمل است، تصريح كرد: از همه مهم تر نحوه 
واگذاري با شگرد خاصي به نام شركت هاي اقماري 
است زيرا ادعا مي كنند به نام شخص نيست ولي در 
گرفتن امتياز عنوان مي شود دولتي بوده اما زماني 
كه دستگاه نظارتي قصد رسيدگي دارند، اظهار 

مي شود بخش خصوصي هستند. 
   فساد در قيمت گذاري و نحوه پرداخت 

نماينده مردم آباده و بوانات در مجلس ش��وراي 
اسلامي با اشاره به اينكه بر حقوق هاي غيرمتعارف 
و دريافتي ه��اي كلان در اين زمين��ه نيز نظارت 
نمي ش��ود، افزود: عملك��رد منفي مدي��ران و به 
ويژه مديرعامل فعلي مس��كوت مانده به طوري 
ميليون دلار كالا )بي��ش از هزار و 700  كه 500 
ميليارد تومان( به س��ه نفر هندي، پاكستاني و 
چيني فروخته اند كه اثري از آنها نيس��ت و تعهد 
چنداني هم نداده اند، لذا با يك حساب سرانگشتي 
قيمت اين شركت بيش از هزار ميليارد تومان بوده 
اس��ت از اين رو بايد س��ؤال كرد كه آيا اين نظام 

قيمت گذاري مشكل ندارد؟ 
وي اظهار ك��رد: نظ��ام قيمت گ��ذاري و نحوه 
پرداخت در حوزه خصوصي س��ازي و واگذاري 
داراي ابهامات اس��ت و بايد نظارت بيشتري بر 
اين بخش انجام ش��ود. زارع با اش��اره به اينكه 
برخي خريداران از طريق س��ودحاصله اقدام به 
پرداخت هايش��ان مي كنند، ادام��ه داد: اجراي 
خصوصی سازي در دولت قبل و كنوني براساس 
برداشت ها و تفس��يرهاي افراد صورت گرفته و 

قانون اجرايي نشده است. 
عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس ش��وراي 
اس��لامي با بيان اينكه بس��ياري از افراد به اسم 
بخش خصوص��ي حقوق هاي نجوم��ي دريافت 
مي كنند، خاطرنشان كرد: برخي تخلفات از طريق 

شركت هاي اقماري انجام مي شود.

كارگران در رهگذر واگذاري  شركت های دولتی ضرر كردند 

شركت هاي اقماري؛ برنده خصوصي سازي در ايران

وزارت كشور بايد در انحصاري شدن 
زائران اربعين پاسخگو باشد     بيمه 

زائـران اربعين حسـيني امسـال بـا پرداخـت 2۵ هـزار تومان 
بيمـه شـده اند، ايـن درحالـي اسـت كـه وزير كشـور بايـد در 
خصوص انحصاري شـدن بيمـه زائران اربعين پاسـخگو باشـد.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ب��ا بيان اينكه هم��ه امور بيمه اي 
اربعين امسال به صورت انحصاري به يك شركت واگذار شده بود، گفت: 
وزارت كشور بايد در اين خصوص پاسخگو باشد. سيدحسن حسيني 
شاهرودي درخصوص بيمه زائران اربعين حسيني گفت: درخصوص 
بيمه زائر، رانتي براي يكي از ش��ركت هاي بيمه اي ايجاد شده است و 
اين موضوع از طريق كميسيون فرهنگي مجلس از يك ماه قبل مورد 
پيگيري قرار گرفت. عضو كميس��يون اقتصادي با بيان اينكه با اتخاذ 
تمهيداتي مي توانس��تيم زمينه اي فراهم كنيم كه هزينه بيمه زائران 
كاهش يابد، گفت: در اين راس��تا بايد اجازه داده مي ش��د شركت هاي 
بيمه اي ديگر نيز در اين موضوع مشاركت داشته باشند. نماينده مردم 
شاهرود در مجلس شوراي اسلامي گفت: در اربعين امسال زوار به نوعي 

مجبور بودند توسط يك شركتِ بيمه خصوصي، بيمه شوند.
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